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Recent prof. univ., dr. hab. Ion Tighinea-
nu, directorul Centrului Naţional de Studiu şi 
Testare a Materialelor al UTM, vicepreşedinte 
al AŞM, specialist de talie internaţională în do-
meniul nanotehnologiilor, a prezentat în faţa 
unui auditoriu extins de studenţi moscoviţi o 
prelegere cu tema „НАНОТЕХНОЛОГИИ – ЗОВ 
ВРЕМЕНИ” / „NANOTEHNOLOGIILE – PROVO-
CAREA TIMPULUI”, în cadrul ciclului de emi-
siuni „Аcademia” al postului tv rus „Культура” 
(www.tvkultura.ru/news.html?id=950688&ci-
d=6). Auditoriul a aplaudat în picioare finalul 
discursului ştiinţific al fizicianului moldovean, 
iar aprecierile telespectatorilor au promovat 
prelegerea savantului nostru în topul emi-
siunilor difuzate de acest post. Printre invitaţii 
emisiunii figurează personalităţi ştiinţifice no-
torii: acad. Jores Alferov, laureat al Premiului 
Nobel în domeniul fizicii, prof. Serghei Kapi-
ţa, acad. Vladimir Skulaciov, biochimist, acad. 
Konstantin Skreabin, bioinginer ş.a.

Abordând în prelegerea sa subiectul dez-
voltării nanotehnologiilor de la origini până la re-
centele progrese în domeniul cristalelor fotonice 
bidimensionale şi structurilor metalo-dielectrice, 
Ion Tighineanu i-a intrigat pe tinerii moscoviţi, 
citându-l pe celebrul fizician american Richard 
Feynman, care la 1959, când civilizaţia umană era 
preocupată de cucerirea cosmosului, a afirmat în 
faţa Societăţii Americane de fizică că există destul 
spaţiu în jos: „There is Plenty of Room at the Bottom”. 
Această afirmaţie s-a dovedit a fi profetică în sensul 
că la nivelul atomilor există un spaţiu enorm. 

Se ştie că la ora actuală ritmul de consumare a 
resurselor naturale depăşeşte capacitatea Pămân-
tului de regenerare. Totodată, numărul populaţiei 
pe Terra creşte. Cum ar putea civilizaţia umană să 
supravieţuiască în aceste condiţii? Ce rol le revine 
nanotehnologiilor – domeniu prioritar în evoluţia 
ştiinţei mondiale? În acest sens, prof. Tighineanu a 
adus multiple exemple concrete, de altfel destul de 
îngrijorătoare. De exemplu, potrivit „BP Statistical 
Review of World Energy” (iunie, 2011), resursele na-
turale globale se epuizează vertiginos: rezervele de 
petrol ar fi suficiente doar pentru 46 de ani, de gaze 
naturale – pentru 60, iar cele de cărbune – pentru 
100 de ani. Totodată, populaţia Terrei creşte: dacă 
în prezent numărul acesteia se estimează la 7 mlrd., 
apoi în 2050 va atinge nivelul de 9 mlrd. Astfel, pen-
tru viitorul civilizaţiei umane revine în actualitate 
întrebarea shakespeariană: to be or not to be? 

Dezvoltarea tehnologică oferă soluţii privind 
modul în care necesităţile umane pot fi menţinu-
te în echilibru. Drept argument, prof. Tighineanu 
s-a referit la unele priorităţi ale nanotehnologiilor 
– acestea permit utilizarea unei cantităţi infime de 
materie pentru proiectarea unor nanodispozitive 
cu funcţii superioare celor macroscopice. Pe de o 
parte, avantajul lor funcţional constă în dimensiu-
nile nanoscopice care pot fi manipulate la diverse 
nivele – de la integrarea într-un chip minuscul până 
la utilizarea lor în calitate de nanoroboţi. Pe de altă 
parte, se evidenţiază şi avantajul economic: în loc 
de un dispozitiv macroscopic pot fi realizate, la ace-
laşi preţ, milioane de nanodispozitive.

Iată, bunăoară, cum este tratat unul din cele 
mai intens discutate subiecte ale omenirii – ener-
getica. Problema ar putea fi soluţionată prin in-
termediul nanotehnologiilor eficiente de scindare 
a moleculelor de apă şi colectarea hidrogenului 
– purtător de energie. Cercetări în domeniu se des-
făşoară la Institutul de Chimie al AŞM. 

Un alt exemplu îl constituie aplicarea nanoteh-
nologiilor în medicină. Acestea permit intervenţii 
expres, neinvazive, la nivelul celular în diagnostica-
rea şi tratamentul diverselor maladii. Actualmente 
se explorează intens posibilitatea intervenţiilor la 
nivel molecular. 

În multe state avansate activează centre de ex-
celenţă în domeniul nanotehnologiilor. Anume aici 
se zbat minţile savanţilor, se investesc miliarde de 
dolari pentru a asigura evoluţia civilizaţiei pe acele 
baze noi ştiinţifice. Rezultatele cele mai importante 
au fost deja apreciate cu primele Premii Nobel. Însă 
investiţiile majore în nanotehnologii ţin în special 
de ultimul deceniu. De aceea, la nivel atomic exis-
tă nu doar un spaţiu enorm, potrivit lui Richard 
Feynman, ci şi un număr vast de fenomene care 
aşteaptă a fi descoperite şi explicate. Prin urmare, 
vor urma şi alte Premii Nobel în domeniul respec-
tiv. Aceste fenomene, combinate cu avantajele ma-
teriale şi funcţionale prezentate anterior, oferă un 
potenţial ştiinţific şi tehnologic colosal, ceea ce a şi 
atras acele miliarde de dolari în cercetare. 

În 2004, o echipă de savanţi de la Universita-
tea din Manchester a descoperit grafenul – o stare 
alotropică a carbonului. Grafenul are proprietăţi fi-
zice excepţionale, posedând, de pildă, o rezistenţă 
mecanică de 200 de ori mai mare decât a oţelului. 
Ca urmare, în prezent, numeroase grupuri ştiinţifi-
ce cercetează deja aplicarea grafenului în diverse 
direcţii: senzorică, electronică, chimie, termoelec-
tricitate, biologie etc. Acest boom ştiinţific, creat de 
descoperirea grafenului, a fost apreciat cu cea mai 
înaltă distincţie la care pot râvni savanţii din lume: 
în 2010 profesorii Andre Geim şi Konstantin No-
vosiolov, ambii de origine rusă, au primit Premiul 
Nobel pentru „experimente inovatoare referitoare 
la materialul bidimensional grafen”.

A investi în ştiinţă şi tehnologii înseamnă a in-
vesti în viitorul ţării. Această axiomă este cunoscută 
ca fiind motorul de evoluţie al omenirii. Prof. Ion Ti-
ghineanu consideră că R. Moldova, limitată în ma-
terii prime şi surse tradiţionale de energie, ar trebui 
să se orienteze spre dezvoltarea potenţialului in-
telectual uman în scopul atingerii unei ascensiuni 
ştiinţifice şi tehnologice. În prezent, graţie efortu-
rilor susţinute ale AŞM, am reuşit să ne asociem cu 
succes la Programul Comunitar Cadru-7, integrând 
astfel sfera cercetării şi inovării din ţara noastră în 
spaţiul european.

Civilizaţia umană: Pe 22 martie 2012 Prof. Dr. 
John Day de la Centrul Interface 
Analysis al Universităţii  din Bris-
tol, Marea Britanie a expus o pre-
legere în tema depistării cance-
rului prin metode nanotehnologice noi: „Fibre 
Optic probes for  Raman Spectroscopy - from 
Cancer to Jet engines”. Prelegerea a fost expusă 
într-o aulă a Universităţii din Bristol în faţa stu-
denţilor de acolo, fiind audiată concomitent şi 
de studenţii de la UTM, într-o aulă multimedia 
a Catedrei de Microelectronică şi Dispozitive cu 
Semiconductori de la FCIM. E vorba de o prele-
gere la distanţă Bristol-Chişinău, cu o audiţie şi 
imagine atât de clară, de parcă te aflai chiar aco-
lo, în faţa profesorului din Marea Britanie. Atât 
prelegerea, cât şi transmiterea on-line a acesteia 
din îndepărtatul oraş Bristol, a amplificat inte-
resul studenţilor din aula UTM, care ascultau cu 
deosebită atenţie. 

Dl Victor Şontea, prof. univ., dr., şeful Ca-
tedrei de Microelectronică şi Dispozitive cu Se-
miconductori, ne informează că UTM împreună 
cu Institutul de Inginerie Electronică al AŞM, 
realizează din 2010 un proiect CP-7 finanţat de 
Uniunea Europeană care urmăreşte 2 obiective: 
modernizarea infrastructurii în domeniul ingi-
neriei biomedicale şi nanotehnologiilor şi crea-
rea capacităţilor umane în acest domeniu. 

Se ştie că nanotehnologiile şi ingineria bio-
medicală sunt direcţii ştiinţifico-tehnice de vârf 

şi noi constatăm cu satisfacţie că UTM se înscrie 
pe această orbită de cercetare.

Ingineria biomedicală este o ştiinţă interdis-
ciplinară: cunoştinţe inginereşti aplicate în me-
dicină, biologie. Se constată azi că în tratamen-
tul unui pacient 50 la sută din succes le revine 
medicamentelor, iar alte 50 la sută – aparatelor 
şi ingineriei biomedicale. Toate sunt direcţiona-
te spre măsuri de prevenire a maladiilor, spre 
diagnosticarea lor, spre tratamentul sau reabili-
tarea pacientului.

Dl Şontea este şi directorul cursurilor avan-
sate „Nanobioinginerie medicală T-2011”, aces-
tea fiind parte integrantă a proiectului CP-7. 
Procesul didactic decurge în 2 modalităţi: şcoli 
de vară şi cursuri propriu-zise cu frecvenţă re-
dusă cu durata de 250 de ore pe parcursul a 7-
8 luni. Cursanţii sunt veniţi din diferite instituţii 
cu specialităţi apropiate de inginerie, biologie, 
medicină, cu toţii având studii de licenţă sau de 
masterat.

Volumul materiei de predare la aceste cur-
suri este structurat pe 12 module. Predarea o 
efectuează profesori de la  UTM, USMF, USM, iar 
unele prelegeri sunt efectuate on-line de către 

profesorii-parteneri din străinătate: Şcoala Su-
perioară de Medicină din Hanovra, Germania şi 
Universitatea din Bristol, Marea Britanie.

Audienţii acestor cursuri obţin o a doua ca-
lificare, cea de bioinginer. Astfel, medicul pro-
priu-zis îi va solicita bioinginerului să execute o 
analiză a ţesutului moale pe bază nanotehnolo-
gică. O asemenea analiză va fi foarte profundă, 
ajutând medicul să procedeze mai just în tactica 
lui de tratament.

Nanoingineria medicală pătrunde acum şi 
în mediul socio-ştiinţific din Republica Moldova, 
ceea ce deschide medicinii noastre perspective 
promiţătoare. În RM există o Societate de Ingi-
nerie Biomedicală (SIBM) – organizaţie tehnico-
ştiinţifică independentă cu caracter interdisci-
plinar, care promovează colaborarea, cercetarea, 
aplicarea cunoştinţelor şi diseminarea informa-
ţiilor privind elaborarea şi utilizarea tehnologii-
lor moderne în domeniul ingineriei biomedica-
le, care întruneşte ingineri, cercetători, medici, 
care activează în mediul academic de cercetare, 
industrie şi ocrotirea sănătăţii. Fondatorul SIBM 
este chiar Catedra de Microelectronică şi Dispo-
zitive Semiconductoare a UTM. Recent SIBM a 
fost primită în Alianţa Europeană pentru Ingine-

rie Biomedicală şi deci este aptă pentru a pregăti 
cadre pentru acest sector modern în medicină.

Cei 28 de actuali audienţi ai cursurilor con-
stituie deja a treia promoţie, iar în total la ora 
actuală sunt pregătiţi pe această linie cca 60 de 
specialişti. Ei lucrează în spitale, instituţii de cer-
cetării bio-nanotehnologice, firme de import a 
aparatelor şi dispozitivelor nanotehnologice. 

Prof. Victor Şontea face şi o statistică ad-hok 
pentru a demonstra ce volum mare de lucru 
avem de făcut pe tărâmul dat. Se consideră în 
Europa că un bioinginer trebuie să revină la 6-
7 medici. Noi ne-am mulţumi şi cu un bioingi-
ner la 60 de medici, însă la ora actuală cei 60 de 
ingineri pe care îi avem revin la circa 10 mii de 
medici. În realitate ne-ar trebui cel puţin 200 de 
bioingineri. Iată care ar fi volumul de muncă în 
pregătirea cadrelor respective.

Vom consemna în concluzie că aceste cur-
suri înalte de la  Catedra de Microelectronică şi 
Dispozitive Semiconductoare a UTM realizează 
un lucru de mare importanţă socială pentru re-
publică. Este nevoie însă să se găsească noi po-
sibilităţi pentru alte proiecte şi investiţii pentru a 
extinde această activitate de mare importanţă.

Prelegeri Din Anglia lecţia 
s-a audiat la UTM

Făcând parte din Reţeaua Universităţilor din 
Bazinul Mării Negre, UTM a beneficiat de posi-
bilitatea de a participa la proiectul „Program de 
masterat în domeniul managementului surselor 
energetice regenerabile”. Lansat pe 4 iulie 2011 şi 
finanţat de UE, proiectul este realizat de un con-
sorţiu de universităţi, având ca lider de proiect 
Universitatea „Ovidius” din Constanţa, România 
şi mai multe universităţi-partenere: UTM, Uni-
versitatea Tehnică din Varna, Bulgaria, Universi-
tatea Naţională Taurida, Ucraina, Universitatea 
Tehnică din Istanbul, Turcia şi ENEA – Agenţia 
Naţională pentru Tehnologii Noi, Energie şi Dez-

voltare Economică Durabilă, Italia. 
Obiectivul de bază al proiectului este pregă-

tirea unui program comun de studii de maste-
rat cu titlul „Managementul Surselor Energetice 
Regenerabile” ARGOS. În acest scop se prevede 
desfăşurarea unui schimb de bune practici, se-
minare, studii de caz, cu utilizarea tehnologiilor 
informatice de e-învăţare. E-seminarele au loc o 
dată la două săptămâni, în cadrul cărora mas-
teranzii, tinerii cercetători prezintă rezultatele 
cercetărilor efectuate în domeniul energiilor re-
generabile. 

Pe 5 aprilie în cadrul unui asemenea e-se-
minar şi-au prezentat rezultatele cercetărilor 
absolventul Programului de masterat „Inginerie 
şi Managementul Calităţii” Rachier Vasile şi doc-
torandul a. III, FEn Ion Muntean. Au participat 
studenţii ce urmează studiile de masterat la Fa-
cultatea de Energetică, programele de masterat 
Energie şi Mediu şi Inginerie şi Managementul 

Calităţii, precum 
şi profesori de 
la FEn – Andrei 
Chiciuc, dr. ing., 
conf. univ., Ion 
Sobor, dr. ing., 
prof.univ., Cris-
tina Gherman, 

lec. asistent, drd., Carolina Timco, dr., conf. univ. 
Partea tehnică a fost asigurată de către docto-
randul Radu Crudu, a. III, FIMCM.

Ion Muntean a prezentat unele rezultate ale 
cercetărilor efectuate în tema „Eficienţa energe-
tică a clădirilor publice” (conducător: dl Andrei 
Chiciuc, dr. ing., conf. univ.). Vasile Rachier a 
prezentat rezultatele cercetări-
lor efectuate în cadrul tezei de 
master „Sisteme de pompare 
pentru aprovizionarea cu apă 
potabilă” (conducător: dl Ion So-
bor, dr. ing., prof. univ.). Prezen-
tările au fost înalt apreciate de 
către colegii din universităţile 
partenere în proiect, fiind puse 
în discuţie mai multe momente. 
În lunile următoare urmează să 
prezinte rezultatele cercetărilor 
sale şi doctorandul Radu Crudu, 

program comun de masterat în domeniul 
managementului surselor energetice regenerabile ARGOS

http://www.bsun.org/argos/

a. III (conducător: dl V. Dulgheru, dr. hab., prof.
univ.). 

Astfel de e-seminare permit masteranzilor 
să facă cunoştinţă cu cercetările efectuate de 
semenii lor din alte ţări şi formează o punte de 
colaborare pe viitor.

O altă activitate propusă în cadrul proiectu-
lui este Şcoala de vară, care va fi organizată de 
Universitatea „Ovidius” din Constanţa şi va întru-
ni studenţi-masteranzi încadraţi în programele 
de masterat a universităţilor partenere având ca 
obiect de studiu sursele energetice regenera-
bile, precum şi savanţi notorii din universităţile 
partenere care au ca domeniu de interes stu-
diul surselor energetice regenerabile. În cadrul 
acestei şcoli de vară studenţii UTM vor avea po-
sibilitatea de a-şi prezenta rezultatele cercetări-
lor proprii şi de a lua cunoştinţă de cercetările 
efectuate de către colegii lor din universităţile 
partenere, dar şi de a-şi perfecţiona cunoştinţe-

le în limba engleză şi a studia 
cultura ţărilor, care îşi vor de-
lega reprezentanţii la această 
şcoală de vară. 

În cadrul proiectului sunt 
prevăzute, de asemenea, mo-
bilităţi ale studenţilor şi cadre-
lor didactice, realizarea în co-
tutelă a lucrărilor de disertaţie.

Carolina TIMCO,
dr., conf.univ., sef-adjunct DDM, 

ciclul II, Masterat, UTM


